
 جزئیات جدید از دادگاه پسر معاون اول سابق 
قوه قضائیه

تمام اعترافات را رد کرد
پسر معاون اول سابق قوه قضائیه در دومین جلسه 
رد  ضمن  جدید،  سال  در  اتهاماتش  به  رسیدگی 
اتهاماتش در دادگاه، تمام اعترافات دوران بازجویی 
کرد. در این جلسه این متهم به دفاع از خود  را رد 
پرداخت و مالکیت همه موارد تحصیل شده از طریق 
عناوین اتهامی را رد کرد و منشأ خرید چند زمین، خانه 
و خودروی لوکس خود را سرمایه های شخصی عنوان 
کرد. جلسه رسیدگی به اتهامات پرونده فساد فرزندان 
خ نیا  معاون اول سابق قوه قضائیه به ریاست قاضی فر
برگزار شد. »فارس« در خبری نوشت: جلسه رسیدگی 
به اتهامات پرونده فساد فرزندان معاون اول سابق 
خ نیا  قوه قضائیه روز ۱۶ اردیبهشت به ریاست قاضی فر
برگزار شد. در ابتدای این جلسه ریاست دادگاه نسبت 
به استفاده از الفاظ رکیک و فحش از سوی برخی از 
متهمان تذکراتی را ارائه کرد. در ادامه جلسه متهم )س. 
م. ح( از قاضی خواست تا اساس را بر برائت وی قرار 
دهد و مدعی شد با توجه به دفاعیاتی که در جلسات 
قبلی از خود داشته، باید تبرئه شود! وی همچنین 
اظهارداشت که سلول های انفرادی اسرائیل را هم دیده 
و در بخشی از سخنانش به مقایسه زندان های ایران 
و اسرائیل پرداخت! همچنین اتهاماتی و الفاظی را به 
ضابطان قضایی پرونده و بازپرس نسبت داد. همچنین 
وکیل متهم )س. م. ح( هم ادعاهای وکلای قبلی مبنی 
بر بی اعتباربودن اقاریر متهمان تکرار کرد و از قاضی 
خواست تا دستور پس دادن وسایل الکترونیکی متهم 
را بدهد. وی همچنین پول های اخذ شده از سوی 
موکلش را هدیه و هبه دانست که به درخواست متهم 
به حساب افرادی مانند خواهرزاده، دختر و یا برخی در 
ج از کشور واریز شده است و به این ترتیب نتیجه  خار
که این مبالغ رشوه برای اعمال نفوذ نبوده و  گرفت 
تنها هدیه ای در قبال مشاوره های )س. م. ح( بوده 
است. در ادامه این جلسه نماینده دادستان اعلام 
کانه نسبت به بازپرس و  کرد که ادبیات سخیف و هتا
ضابطان قضائی در شکایاتی دیگر پیگیری خواهد شد 
و همه مطالب درج شده در کیفرخواست، اسنادی را به 
پیوست خود دارند. وی در خصوص اتهام پول شویی 
)س. م. ح( هم اظهارداشت: این اتهام محرز بوده و 
بخشی از پول ها به حساب افرادی رفته که محکوم به 
گفته نماینده دادستان این متهم  نفاق هستند. به 
گفته به دفتر  در ملاقات با همسر و فرزندش به آنها 
یوسف آباد رفته و به آن ها بگویند که )س. م. ح( دیگر 
بریده است! نماینده دادستان در خصوص نفوذ )س. 
م. ح( در پرونده ورزشگاه شهدای قیطریه هم گفت: 
رای این حکم قطعی نبوده و پس از ماده ۴۷۷ با تجویز 
اعاده دادرسی این پرونده در دیوان عالی کشور به 
جریان افتاده است. نماینده دادستان به اعترافات 
دیگر متهم )س. م. ح( اشاره  و اظهارکرد: این متهم در 
اقاریر خود گفته که از روزهای اول پیگیری این پرونده 
به فرزند اول معاون سابق قوه گفته که هوای او را داشته 
باشد و او هم از خجالت آن ها درخواهد آمد. نماینده 
دادستان در خصوص انکار ادعای نفوذ توسط متهم 
گفت:  است،  بازنشسته  قاضی  یک  که  ح(  م.  )س. 
این متهم بارها مدعی شده که دوستانی از مقامات 
گر از آنها درخواستی داشته باشد، خودشان  دارد که ا
وی  درخواست  پیگیر  فرزندانشان  یا  خانم شان  یا 
کی از  می شوند. نماینده دادستان افزود: اسناد حا
، دلار و...  آن است که متهم در ازای دریافت سکه، ارز
در پرونده های ابر بدهکار بانکی به نام رستمی صفا و 
ورزشگاه شهدای قیطریه اعمال نفوذ کرده است. در 
ادامه اسناد پول پاشی متهمان و دادن رشوه به نمایش 
در آمد. همچنین صوت هایی از فرزندان معاون اول 
که به )س. م. ح( این  سابق قوه قضائیه پخش شد 
اطمینان را می دادند که کارها و کارشناسی ها در حال 
پیگیری است. در ادامه یکی از اهالی منطقه قیطریه 
به ایراد سخنانی پرداخت و اذعان کرد: برای تخلیه 
ورزشگاه شهدای قیطریه به زور متوسل شده و زنان و 
کودکان و مردانی که به اقامه نماز صبح پرداخته بودند 
را با کتک بیرون راندند. به گفته نماینده دادستان در 
پرونده ورزشگاه شهدای قیطریه، ۶ میلیارد سهم متهم 
)ه. ن( و ۵ و نیم میلیارد سهم )س. م. ح( برای اعمال 
نفوذ بوده است؛ قیمت کارشناسی ورزشگاه در آن زمان 
۷۰۰ تا ۹۰۰ میلیارد بوده که سهم فرزندان معاون اول 
سابق قوه، ۲۰ درصد یعنی معادل ۱۴۰ میلیارد تومان بوده 
است. )پیامک ها پخش می شوند( نماینده دادستان 
همچنین به زد و خورد دو تن از متهمان در روز تخلیه 
ورزشگاه با مردم عادی پرداخت و تصریح کرد: فرزند 
معاون اول سابق قوه با پدرش تماس می گیرد و وی به 
آنها می گوید به هر قیمتی هست در آنجا باشید تا حکم 
اجرا و ورزشگاه تخلیه شود و بعد از اجرای حکم، متهم 
)س. م. ح( به فرزندان معاون اول سابق قوه قضائیه 
مقادیری سکه پرداخت می کند. )صدای فرزند کوچک 
معاون قوه پخش می شود(. نماینده دادستان پرداخت 
وجوه نقد چند ده میلیاردی از سوی فرزند ابربدهکار 
بانکی به )س. م. ح( در چهارراه فرمانیه را دلیل دیگری 
بر اطلاع متهمان از اعمال مجرمانه خود دانست و 
گفت: توافق فرزندان معاون قوه با متهم )س. م. ح( در 
پرونده ابربدهکار بانکی بر سر ۲۰ میلیارد بوده که یک 
سوم آن سهم )س م. ح( می شود. )حتی که سهم متهم 
مشخص شده پخش می شود( در عین حال متهم )س. 
م. ح( به صورت مجزا مبالغ دیگری در قالب یورو، سکه و 
واریز به حساب بستگان خود از ابر بدهکار بانکی گرفته 
و حتی بخشی از این مبالغ به حساب فردی در ترکیه 

واریز شده است.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه 
تمومه ماجرا« این شعار نخستین بار در جریان تجمع اعتراضی 
دانشجویان در روز شنبه ۹ دیماه ۱۳۹۶ در مقابل سردر دانشگاه 
تهران در جریان اعتراضات توسط دانشجویان چپ سر داده 
شد و پس از آن در تجمعات و تحلیل های دیگر استفاده شد. 
سال ۱۳۹۶ و بعد از انتخاب مجدد حسن روحانی به عنوان 
رئیس جمهور که با حمایت اصلاح طلبان از جمله سیدمحمد 
خاتمی رقم خورد وضعیت اقتصادی دشوارتر شد و روحانی 
به دلیل موانعی که بر سر راهش قرار می دادند، نتوانست به برخی 
وعده هایش عمل کند که همین موضوع سبب نارضایتی مردم 
شد و با شروع اعتراضات دی ۱۳۹۶ شعاری جدید »اصلاح طلب 
کنون این شعار از سوی  اصولگرا دیگه تمومه ماجرا« سر دادند. ا
ح می شود که حتی یک روز هم عضو احزاب  شخصیتی مطر
اصلاح طلب و اصولگرا نبوده است، یعنی عزت ا... ضرغامی. او 
در زمانی که رئیس سازمان صداوسیما بود از تلاشی برای تخریب 

جریان چپ یا اصلاح طلب دریغ نکرد. 

   ضرغامی گرفتار توئیت رفقای دیروز شد
ضرغامی پس از پایان حضورش در صداوسیما با بسیاری از 
اصلاح طلبان دیدار کرد و صبحانه خورد که امر پسندیده ای 
کنون برای توجیه اقدام خودش از آنها انتقاد  است اما ا
می کند. ماجرا به یک سفر آقای وزیر بازمی گردد که خودش 
با اشاره به یک ویدئو منتشر شده در فضای مجازی درباره 
اتفاقی در حافظیه، گفت: از من سوال کردند مامور بالای سر 
حافظیه به یک بچه ای که آنجا شعر می خواند تذکر می دهد 
و می گوید: به ما گفته اند اینجا کسی شعر نخواند. بله یک 
مقطعی در اغتشاشات تجمعاتی می شد، مشکلات امنیتی بود، 
دستگاه های مسئول آمدند شرایط ویژه ایجاد کردند و مدیریت 
کردند، عیب ندارد، در آن شرایط مشکلی ندارد. اما حالا یک 
بچه ای آمده و شعر حافظ می خواند باید او را روی سرمان 
بگذاریم؛ پس جا دارد به آن مامورمان تذکر دهیم، برخورد و 
توبیخ کنیم و به مردم هم اطلاع دهیم. ضرغامی با بیان این که 
همه باید همدل باشیم، یادآور شد: آن چیزی که مردم نیاز 
کمیت باید این  دارند شادی است و تمام تلاش دولت و حا
باشد که مردم را شاد کنند. این همه درباره بودجه یا قانون 
و مصوبات بحث می شود باید برای این باشد که یک لبخند 
به لب مردم بیاورد. وی ادامه داد: یک توئیتی زدم و بعضی ها 
نفهمیدند منظورم چیست و به من در رسانه ها اعتراض کردند؛ 
آن توئیت این بود که من سوار هواپیما شدم، پشت سر من ۳ 
دختر خانم نشسته بودند، بی حجاب هم نبودند و یک ریز 
تا تهران هم خندیدند، آن ها می خندیدند من حالم خوب 
می شد، چرا؟ چون من به عنوان وزیر باید تمام تلاشم این باشد 
که لبخند به لب ها بیاورم، حالا خودشان شاد هستند. موقع 
خروج از فرودگاه و در ترمینال دیدم کسی من را صدا کرد برگشتم 
دیدم این ۳ خانم هستند، از من عذرخواهی کردند و گفتند 
بعدا فهمیدیم شما جلوی ما نشستید، ما خیلی خندیدیم و 
حرف زدیم مزاحم شما شدیم، فهم و شعور از این بالاتر کسی 
دیده است؟ این ها دختران ایران هستند، دختر ایرانی یک 

مسئولی را می بیند که سن و سالی از آن گذشته، می گوید 
من خندیدم شما را ناراحت نکردم؟ من در جوابش می گویم 
دخترم تو حال مرا خوب کردی. اصلا این سفری که آمدم برای 
این است که لبخند روی لبان شما بیاورم، حالا تو خودت 
می خندی؛ وقتی خودت می خندی من چرا ناراحت شوم؟ 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خاطرنشان 
کرد: بعضی ها این ها را نمی فهمند، می روند خبر را تحریف و 
منتشر می کنند که ۳ خانم بی حجاب می گفتند، می خندید، 
بی دینی می کردند و ضرغامی گفت دمتان گرم، بگویید که من 

هم خوشم می آید. ببنید حرف از کجا تا کجا است؟

   دلیل انتظار ضرغامی از اصلاح طلبان چیست؟
گهان به طرز عجیبی نوک پیکان انتقاداتش را به سمت  نا
اصلاح طلبان گرفت و گفت: کسانی که با من هم عقیده هستند 
به جای اینکه روشنگری کنند، روی حقایق را می پوشانند و 
من یک اشکالی به بعضی از جریان های سیاسی منتقد مانند 
اصلاح طلبان دارم، اصلاح طلبان خیلی سعی می کنند اتفاقا 
 ، روی خیلی از حقایق را بپوشانند، شما می بینید این رفتار
رفتاری است که شما ادعایش را می کنید، زمانی که شما ادعایی 
می کنید باید مساله را تبیین و حمایت کنید. هرچند که الان 
اصلاح طلب و اصولگرا کلا تمام ماجرا. اصلا ۲ سال است که 
شعار من این است که »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه 
ماجرا« و اصلا مردم به این چیزها کاری ندارند. آنچه ضرغامی 
کمی غیرمنصفانه است. آیا او  از اصلاح طلبان می خواهد 
فراموش کرده که در سال ۹۴ مدعی بود اتاق فکر و فرماندهی 
اصلاح طلبان، منطقی و با برنامه عمل می کند؟ یا در بهمن ۹۲ 
تصمیم راهبردی اصلاح طلبان در استقبال از انتخابات را قابل 

تقدیر دانست. ضرغامی باید کمی به عقب بازگردد یعنی سال 
۷۶. موسوی لاری وزیر کشور دولت اصلاحات تعریف می کند: 
گر یادتان باشد، در روزهای پایانی کارزار انتخاباتی سال ۷۶  »ا
کارناوال شادی در عصر عاشورا« در جامعه  فیلمی به نام »
دست به دست شد. فیلمی ساخته بودند که گویا طرفداران 
آقای خاتمی عصر روز عاشورا زده اند و رقصیده اند.این فیلم در 
فضای عمومی علیه آقای خاتمی و تخریب چهره مذهبی آقای 
خاتمی منتشر شد. آقای خاتمی رأی آورد و تمام شد. پیگیری 
شد که این فیلم را چه کسی ساخته و چه کسی عرضه کرده 
است. وزارت اطلاعات و دستگاه های مسئول پیگیری کردند. 
حوزه معاونت حقوقی رئیس جمهوری که بنده مسئولش 
بودم هم از طریق وکیل حقوقی پرونده را دنبال می کرد. افراد 
مختلفی در مظان اتهام قرار گرفتند که آقای ضرغامی هم یکی 
از آن افراد بود نمی خواهم بگویم حتما همین بود یا نبود ولی 
ایشان از متهمان پرونده بود.« جالب است ضرغانی که انتظار 
حمایت اصلاح طلبان را دارد، درباره این فیلم اظهار تاسف یا 
در نقش آفرینی درآن اعلام برائت نکرد. صدا و سیما در دوران 
مدیریت عزت ا... ضرغامی برنامه سیاسی ای نساخت مگر 
آنکه اصلاح طلبان در آن متهم شوند. در تمامی دورانی که 
برنامه های سیاسی و خبری ای همچون »شناسنامه«، »دیروز، 
، فردا« و »٢٠و٣٠« هر قدر اصولگرایان و احمدی نژادی ها  امروز
به راحتی و با سلام و صلوات به روی آنتن رفتند و از سوابق 
و خاطرات و خوبی های جناح سیاسی خود سخن گفتند، 
گر چه اصلاح طلبان  اصلاح طلبان مغضوب رسانه ملی بودند. ا
پس ازخروج ضرغامی از صداوسیما با او رفتار خوبی داشتند اما 
گذشته قابل حذف نیست و درخواست فعلی ضرغامی برای 

حمایت اصلاح طلبان از او عجیب است. 
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گزارش »آرمان ملی« ازرویکردهای این روزهای ضرغامی

مرد دزفولی کمی به سوابقش رجوع کند
   انتظار عجیب ضرغامی از اصلاح طلبانی که علیه شان  بودند

آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب به ۳ سال از روی 
کارآمدن دولت سیزدهم به ریاست سیدابراهیم رئیسی 
می گذرد و در این مدت دولت عملکردهای مشخصی از 
خود بر جای گذاشته که بر مبنای این عملکردها دیگر به 
خوبی می توان عملکرد دولت را مورد قضاوت و بررسی قرار 
گر از هر یک از کارشناسان در حوزه های  داد. چه اینکه ا
مختلف سیاست داخلی، خارجی، اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... در خصوص عملکرد دولت در این حوزه های 
مذکور پرسشی شود می توانند به نقد عملکرد دولت 
بپردازند و بر مبنای شاخص های موجود عملکرد دولت 
را مورد ارزیابی قرار دهند. این در حالی است که طی این 
مدت بارها شاهد این مساله بوده ایم که هر زمان رسانه های 
بعضا منتقد نسبت به عملکرد دولت در هر حوزه های 
مختلف انتقادی را به نحوه عملکرد دولت وارد آورده اند هر 
وزارتخانه یا سازمان زیرمجموعه دولت به فراخور جایگاه و 
وظایف خود جوابیه ای را نسبت به انتقادات مطرح شده در 
رسانه ها منتشر و به رسانه ها ابلاغ کرده است. جوابیه هایی 
که بیش از اینکه در مورد مطالب انتقادی در خصوص 
دولت بوده باشند بیشتر به گزارش کاری از عملکرد دولت 
در آن حوزه مانده اند. به عنوان مثال حوزه اقتصادی حوزه 
وسیعی است که بیش از سایر حوزه ها نیز به چشم می آید و 
برای جامعه نیز از اهمیت بالایی برخوردار است. در همین 
کارشناسان و صاحبنظران  حوزه به قرائت بسیاری از 
دولت عملکردهای قابل نقدی داشته است که نمی توان 
به راحتی از آنها گذشت. از وعده های اقتصادی دولت 
مثل بهبود شرایط اقتصادی، به خط کردن اقتصاددانان، 
ایجاد یک میلیون شغل در سال، ساخت یک میلیون 
مسکن، نصف و سپس تک نرخی کردن تورم و تک  نرخی 
کردن قیمت ارز گرفته تا اقداماتی مثل آنچه از سوی دولت 
جراحی اقتصادی نامیده شده است و به قرائت بسیاری 
نیز بخش اعظمی از این وعده ها و گفته ها محقق نشده 
است. حال در این میان وقتی رسانه ای به نقد دولت در 
حوزه عملکرد اقتصادی و عدم تحقق وعده ها بپردازد و 
عملکرد اقتصادی این دولت را با دولت گذشته مقایسه 
کند؛ سازمان و ارگان های تابعه و زیرمجموعه دولت جوابیه 
بلند بالایی برای رسانه ها ارسال می کنند که از قضا نه پاسخ 

به نقدها و قضاوت هایی که به عملکرد دولت وارد آمده 
است؛ بلکه صرفا گزارش کارکرد و عملکردی از برنامه ها و 
عملکردهای وزارتخانه ها یا عملکرد مجموعه دولت است. 
چه اینکه شاید هر ناظر بیرونی از منظری بی طرفانه به 
موضع نگاه کند خواهند گفت که با این رویکرد جوابیه 
محور بدون پرداختن به اصل موضوع دولت بستری برای 
خود فراهم می بیند که گزارش عملکردهای خود را آن طور 
که می خواهد در رسانه  منتشر کرده و باز نشر دهد. که این 

مساله خود جای تامل دارد. 

   از تسویه بدهی تا آواربرداری
نگاهی به روند رویکردی دولت سیزدهم و مرور اظهارات 
مقامات از رئیس جمهور محترم گرفته تا سایرین بیانگر 
این موضوع است که هر مشکلی بوده در دولت قبلی بوده 
و دولت سیزدهم در قالب فرشته نجات آمده تا مشکلات 
را یکی پس از دیگری حل و فصل کند. چنانکه دولتمردان 
همواره گفته اند که در حال تسویه بدهی های دولت گذشته 
هستند اما کمتر گزارشی از چگونگی این امر می دهند و 
نکته مهم تر اینکه اساسا این چگونه پرداخت بدهی است 
که پس از ۳ سال هنوز پایان نپذیرفته و هنوز گزارشی از 
پرداخت طلب های سازمان تامین اجتماعی هم صورت 
که  ح می شود  نگرفته است. از طرفی این پرسش مطر
دولتی که به گفته خود در حال پرداختن بدهی های دولت 
گذشته است و اوراق قرضه با سود ۳۰ درصد عرضه می کند 
قرار است بدهی های خودش را چه کسی پرداخت کند؟ 
بخش اعظمی از صحبت های مسئولان حداقل حدفاصل 
سال های ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۲ بر این مبنا استوار بود که دولت 
در حال آواربرداری از عملکرد دولت گذشته است. اینکه 
دولت چنین نگاهی به عملکرد دولت روحانی دارد در جای 
خود محفوظ و قابل قبول؛ اما نکته اینجاست که دولت 
قرار است تا کی این آوراربرداری را ادامه دهد؟ ۳ سال زمان 
کافی بود یا دولت سال پایانی خود را نیز به آواربرداری خواهد 
پرداخت. آنچه مسلم است برخلاف آنکه دولتمردان از 
شرایط مطلوب اقتصادی و رشد اقتصادی صحبت می کنند 
اینگونه نیست و شرایط معیشتی بغرنج  تر از آن چیزی 
است که دولت می گوید و به قرائت کارشناسان اقتصادی با 

آمارسازی نیز چیزی در اصل موضع تغییر نمی کند و جامعه 
واقعیات را به چشم می بیند و قضاوت می کند. 

   در عملکرد بد اقتصادی دولت تردیدی نیست
امور  اقتصاددان در خصوص رویکرد دولت در  یک 
اقتصادی و تاثیر آن بر جامعه اظهار داشت: اینکه در دولت 
قبل اقدامات و تصمیماتی صورت گرفت که تاثیراتش بر 
دولت بعدی مشهود بحثی نیست. منتها نکته قابل توجه 
این است که وقتی مشکلات را به نحو درستی مدیریت 
نمی کنید و این مشکلات انباشت می شود ماهیت آن 
مشکلات به تدریج تغییر می کند و پیامدهای متعدد دیگری 
را ابجاد می کند که علاوه بر مشکل اصلی یکسری زائده های 
جدیدی به وجود می آورد که دولتی که نتوانسته با مساله 
اصلی به درستی روبه رو شود با مجموعه از مسائل روبه رو 
است که قطعا نمی تواند آنها را مدیریت کند. حسین راغفر به 
»آرمان ملی« گفت: در اینکه متاسفانه دولت کنونی تا کنون 
در حوزه اقتصاد ضعیف عمل کرده، تردید نیست. ما این 
دوره شاهد هستیم که این چنین رویدادهای بزرگی حاصل 
شده است. استاد دانشگاه الزهرا)س( بیان کرد: وقتی دولت 
سیزدهم روی کار آمد یکباره خبر آمد که ۱۳ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن محصولات کشاورزی که قرار بوده وارد کشور شود و پولش 
پرداخت شده حتی یک کیلو هم وارد کشور نشده است. 
گر اراده ای برای  وی ادامه داد: وقتی فسادی افشا می شود ا
مواجه با آنها نباشد پیامدهایش می شود اینکه هیچ رشد 
اقتصادی صورت نمی گیرد و نه تنها کنترل و مهار تورم بلکه به 
عکس رشد شدید تورم را شاهد هستیم و در چنین شرایطی 
دولت تنها می کوشد که در مقابل پرسش هایی که قرار دارد 
را نادیده بگیرد و شروع به توجیه اقدامات انجام گرفته کند 
یا اینکه بسیاری از واقعیت ها را نفی کند. راغفر تصریح کرد: 
اینکه می بینیم یکسری آمار هایی اعلام می شود عجیب 
است که چنین رشدی نمی تواند در اقتصاد کشور محقق 
شده باشد. رشدی که هیچ نوع اشتغالی افزوده نکرده مهار 
تورم را نداشته و موجب افزایش تولید ناخالص ملی نشده 
است. مسائلی که راجع به مهار تورم یا رشد اشتغال گفته 
می شود شائبه آمارسازی را ببیشتر در ذهن جامعه متبلور 

می کند. 

بررسی مواجهه دولت با انتقادات از عملکردها 

جوابیه، تسویه و آواربرداری
      حسین راغفر در گفت و گو با »آرمان ملی«: مسائلی که راجع به مهار تورم گفته می شود شائبه آمارسازی را ایجاد می کند

دستور رئیس قوه قضائیه برای بازرسی بیشتر 
از مراجع قضائی

 دقت در کار قضا را فدای
 آمارگرایی نکنیم

رئیس قوه قضائیه با عنایت به سفر اخیر هیأت 
عالی قضائی به استان هرمزگان و بازدید مجدد خود 
از بندر شهید رجایی، ضمن آسیب شناسی مقوله ی 
ساماندهی وضعیت بنادر، گمرکات و انبارهای اموال 
»تملیکی« و »توقیفی«، دستورات ویژه ای را در این 
، گمرکات و  حوزه صادر کرد و گفت: وضعیت بنادر
انبارهای اموال »تملیکی« و »توقیفی« در سراسر کشور، 
به ویژه استان هرمزگان، با گذشته قابل مقایسه نیست 
کز بسیار بهتر شده است؛ البته هنوز با  و وضع این مرا
نقطه مطلوب فاصله داریم. آیت ا... محسنی اژه ای در 
ادامه با اشاره به برخی نقاط ضعف مشهود در بنادر 
و گمرکات، بیان داشت: در جریان سفر به هرمزگان 
و بازدید میدانی از بندر شهید رجایی، به عنوان 
یکی از مهم ترین کریدورهای ترانزیتی بین المللی و 
، به رغم مشاهده  از قطب های واردات کالا به کشور
پیشرفت های محسوس و چشمگیر، نقاط ضعفی را 
نیز مشاهده و احصاء کردم که از جمله آنها می توان 
به عدم تکمیل سامانه های برخط و عدم اتصال آنها 
به یکدیگر و همچنین عدم اتصال آنها به سامانه 
جامع تجارت اشاره کرد؛ بدون تردید با ایجاد سامانه 
واحد میان گمرکات، بنادر و سازمان اموال تملیکی و 
اتصال این سامانه به سامانه جامع تجارت از بسیاری 
از نواقص و ناهماهنگی ها که سبب عدم ترخیص 
کالاها می شود، جلوگیری به عمل می آید؛ لذا در 
همین راستا به سازمان بازرسی دستور می دهم که 
این موضوع را تا تحقق کامل از دستگاه های مسئول 
پیگیری کند. رئیس عدلیه بیان داشت: در بازدید 
میدانی که از بندر شهید رجایی انجام دادیم، متوجه 
شدیم یکی دیگر از نقاط ضعفِ مشهود که سبب ایجاد 
اشکالاتی در امر ترخیص کالاها می شود، این است که 
بعضا در صدور دستورالعمل ها و بخشنامه ها از سوی 
اشخاص و دستگاه های مسئول، هماهنگی وجود 
ندارد؛ به نحوی که از تعبیرِ »خلق الساعه« برای این 
بخشنامه ها استفاده می شود؛ برای نمونه، یک مدیر 
میانی در گمرک بر مبنای سلیقه خود و بدون مشورت 
و هماهنگی با سایر اشخاص و دستگاه های ذیربط، 
بخشنامه ای را صادر می کند که ممکن است همان 
بخشنامه، مسائلی را برای دستگاه ها و بخش های 
دیگر حتی »سازمان بازرسی« و »دیوان عدالت اداری« 
ایجاد کند. این موضوع، یکی از اشکالات در این حوزه 
است که باید برطرف شود و من بعد از سفر اخیر به 
هرمزگان، این موضوع را با مسئولان ذی صلاح دولتی 
در میان گذاشتم. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، مقوله ی ساماندهی بنادر و گمرکات را دارای 
ارتباط مستقیم با مقوله  تحقق شعار سال دانست و 
در همین راستا گفت: باید توجه داشت که رفع نقاط 
ضعف در گمرکات و بنادر ما می تواند به تحقق شعار 
سال ناظر بر »جهش تولید با مشارکت مردم« نیز یاری 
رساند. برای نمونه در بندر شهید رجایی ملاحظه 
کردم که چندین ماه است که ۱۰ کانتینرِ تجهیزات یک 
کارخانه بافندگی، ترخیص نشده است؛ تجهیزاتی که 
بر مبنای قراردادی میان خریدار داخلی و فروشنده 
خارجی، تکنسین هایی برای نصب آنها باید به کشور 
اعزام شوند؛ ممکن است در این فاصله که آن تجهیزات 
بافندگی در گمرک یا بندر ما معطل مانده است، مدت 
قرارداد با آن تکنسین ها نیز اتمام یابد و تولیدکننده 
ما مجبور شود قرارداد جدیدی را با آنها منعقد کند؛ 
آیا همین امر، هزینه تولید را بالا نمی برد؟! رئیس قوه 
کید کنم که  قضائیه در ادامه تصریح کرد: البته باید تا
برخی از نقاط ضعف در موضوع بنادر و گمرکات ناشی 
از کارِ خودِ ما در دادگستری و تعزیرات است؛ برای نمونه 
باید اشاره کنم که به برخی پرونده های این حوزه در 
دادگستری و تعزیرات، با تأخیر رسیدگی می شود؛ البته 
حجم عمده پرونده ها در این حوزه، در تعزیرات است؛ 
لذا وزیر دادگستری باید نسبت به رفع این موضوع 
اهتمام داشته باشد؛ در این رابطه ضرورت دارد 
ضابطان را توجیه و راهنمایی کرد که یک محموله را 
بلاوجه به عنوان محموله قاچاق توقیف و ضبط نکنند 
و چنانچه تشخیص بر قاچاق بودن محموله وجود 
داشت، به پرونده مربوطه در دادگستری و یا تعزیرات 
به سرعت و دقت رسیدگی شود تا مبادا محموله ای 
فاسد شود و یا خسارت به آن تعلق گیرد. در این 
رابطه، دادستان کل و سایر بخش های ذیربط در قوه 
قضائیه، ایفای نقشِ نظارتیِ ویژه داشته باشند. رئیس 
دستگاه قضا بیان داشت: وضعیتِ تعیین تکلیف 
و ترخیص ماشین آلات و وسایل نقلیه در انبارهای 
بنادر و گمرکات و اموال تملیکی و توقیفی در سراسر 
کشور به ویژه استان هرمزگان بسیار بهتر شده است؛ 
اما هنوز در این حوزه نیز نیاز به تسریع هر چه بیشتر 
امور است. رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به ابتکارات 
دادگستری استان هرمزگان در رفع نواقص و مشکلات 
با همگرایی و همدلی با سایر بخش ها در استان، افزود: 
در جریان بازدیدها و دیدارهایی که در بندرعباس 
داشتم، نمایندگان اقشار مردم و همچنین مدیران 
استان هرمزگان، از اقدامات و ابتکارات رئیس کل 
پیشین دادگستری و رئیس کل فعلی، کمال قدردانی 
را داشتند؛ در اینجا نیاز است که بخش های مربوطه 
در قوه قضائیه به احصاء دلایل و عواملی بپردازند که 
سبب رضایت مردم و مسئولان یک استان از رئیس 
کل دادگستری استان می شود تا این مؤلفه ها به 
عنوان الگو در سراسر کشور مطرح شوند. همچنین 
معاونت راهبردی باید تدبیری اتخاذ کند که بتوانیم 
در طول سال، یک الی دو بار از دادگستری ها و مراجع 
قضائی که موفق به رفع نقاط ضعف در حوزه کاری شان 
شده اند، تقدیر به عمل آوریم و نسبت به معرفی 
این دادگستری ها و مراجع به عموم و شناساندن 
الگوهای کاری و ابتکاری شان، اهتمام داشته باشیم. 
قاضی القضات در ادامه نشست امروز اظهار کرد: 
مقوله  »آمار« یکی از شاخص ها برای ارزیابی کار قضات 
و واحدهای قضائی است، اما به هیچ وجه نباید دقت 

در کار قضا را فدای آمارگرایی کنیم. 


